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Gələcəyimiz olan uşaqların tə-
lim-tərbiyəsinin ən yüksək səviy-
yədə təşkili, onların sağlamlığının 
qorunması və vətənpərvər, bilikli, 
savadlı şəxsiyyət kimi yetişməsi 
istiqamətində Azərbaycan dövləti 
çox mühüm layihələr həyata ke-
çirir. Bu istiqamətdə dövlət tərə-

findən atılan addımlara Heydər 
Əliyev Fondu da böyük töhfələr 
verir. Bu baxımdan Fondun ölkə-
mizdəki məktəbəqədər tərbiyə 
müəssisələrinin yenidən qurulma-
sı, yeni, müasir uşaq müəssisələri-
nin inşası sahəsindəki fəaliyyəti 
xüsusi qeyd edilməlidir.

Bakının Xəzər rayonunun Mər-
dəkan qəsəbəsində Heydər Əliyev 
Fondunun təşəbbüsü ilə əsaslı təmir 
edilən “İnci” körpələr evi-uşaq bağ-
çasının binası martın 5-də istifadəyə 
verilib. Azərbaycan Respublikasının 
Birinci vitse-prezidenti Mehriban 
Əliyeva açılışda iştirak edib.
Bakı Şəhər İcra Hakimiyyətinin 
başçısı Hacıbala Abutalıbov məlu-
mat vermişdir ki, “İnci” körpələr 
evi-uşaq bağçası 1987-ci ildə fəa-
liyyətə başlayıb. 2011-ci ildə Na-
zirlər Kabinetinin sərəncamı ilə 
körpələr evi-uşaq bağçası Dövlət 
Neft Şirkətinin balansından Bakı 
Şəhər İcra Hakimiyyətinə verilib. 
Binanın əsaslı təmirinə 2016-cı ilin 
iyul ayından başlanılıb. Əsaslı tə-
mir işlərindən sonra bağçada fəa-
liyyət göstərən qrupların sayı 12-
yə çatdırılıb. İndi burada 2 yaşdan 
6 yaşadək 230 uşağın təlim-tər-
biyəsi ilə peşəkar heyət məşğul 
olacaq. 

Bu sayımızda Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti 
hökumətinin orqanı olan  “Azərbaycan” qəzeti 
barədə məlumat vermək istərdik.
"AZƏRBAYCAN" qəzeti - Azərbaycan Xalq Cüm-
huriyyəti hökumətinin orqanı. Gəncədə, sonra-
lar isə Bakıda Azərbaycan və rus dillərində nəşr 
olunmuşdur. 4 nömrəsi Gəncədə, sonrakı nöm-
rələri isə Bakıda çıxmışdır. Qəzetin ilk nömrəsi 
1918-ci il sentyabrın 15-də Gəncə qubernatoru-
nun mətbəəsində çap edilmişdir. Dörd səhifədən 
ibarət olan bu nömrənin iki səhifəsi Azərbaycan, 
iki səhifəsi isə rus dilində buraxılmışdır. Gəncə-
də buraxılan axırıncı (dördüncü) nömrənin üç sə-
hifəsi rus, bir səhifəsi isə Azərbaycan dilində idi. 
Qəzetin Gəncədə Azərbaycan dilində buraxılmış 
səhifələrinin başında qəzetin adı ilə yanaşı, "Türk 
və islamçılığa aid məqalələrə "Azərbaycan"ın sə-
hifələri açıqdır" yazısı da verilmişdir. Qəzetin bi-
rinci nömrəsində "Heyəti-təhriyyə" ("Redaksiya 
heyəti") imzası ilə böyük bir yazı verilmişdir. Bu 
nömrədə Bakının azad edilməsi ilə bağlı xəbərlər 
daha çox diqqəti cəlb edir: "Dünən gecə Azərbay-
can Cümhuriyyəti hökuməti adına Qafqaz İslam 
Ordusunun komandanı Nuru paşa həzrətləri 
tərəfindən belə bir teleqram gəlmişdir: "Bismil-
lahir rəhmanir rəhim! Bakı şəhəri 15.09.18, saat 
9-a işləmiş igid ordu hissələrimiz tərəfindən zəbt 
olundu. Qafqaz, İslam Ordusunun komandanı 
Fərrux Nuri". 
"Azərbaycan" qəzetinin həmin nömrəsində 
Azərbaycan Cümhuriyyəti hökumətinin sədri 
F.Xoyskinin adından Nuru paşaya cavab teleqra-
mı da dərc olunmuşdur: "Qafqaz İslam Ordusu-
nun komandanı Səadətli Nuru paşa həzrətlərinə. 
Təhtikomandanızda olan cəsur türk əsgərlərimiz 
tərəfindən Azərbaycanın paytaxtı olan Bakının 
düşmənlərdən xilas edilməsi münasibətilə mil-
lətin zati-həmiyyət-pərvəranələrinə və dünyanın 
ən nəcib əsgəri olan türk oğullarına minnətdar 
olduğumu ərz etməklə iftixar edirəm, əfəndim. 
Heyəti-vükəla rəisi Fətəli xan. 
Qəzetin yuxarıda göstərilən nömrəsində Məhəm-
məd Hadinin türk əsgərinin şücaətini vəsf edən 
"Türk nəğməsi" şeiri də dərc olunmuşdu. 
"Azərbaycan" qəzetinin Bakıda Azərbaycan di-
lində nəşr olunmuş beşinci nömrəsi 1918-ci il 
oktyabrın 3-də, rus dilində isə oktyabrın 7-də 
buraxılmışdır. Bu nömrədən etibarən qəzetin adı 
altında "Gündəlik siyasi, ictimai, ədəbi, iqtisadi 
türk qəzetəsidir" sözləri yazılmağa başlamışdır. 
Qəzet Azərbaycan dilində çıxan altıncı nöm-
rəsindən, rus dilində isə beşinci nömrəsindən 
"mühərrirləri: Ceyhun bəy Hacıbəyli və Şəfi bəy 
Rüstəmbəyli" imzaları ilə buraxılmışdır. Həmin 
il noyabrın 28-dən isə Azərbaycan dilində olan 
nömrələr Ceyhun bəy Hacıbəylinin, rus dilində 
olan nömrələr Şəfi bəy Rüstəmbəylinin redaktor-
luğu ilə nəşr edilmişdir. 
1918-ci il dekabrın 31-nə qədər "Azərbaycan" qə-
zetinin Azərbaycan dilində 75 nömrəsi, rus dilin-
də isə 70 nömrəsi işıq üzü görmüşdü. 
1919-cu il yanvarın 16-da buraxılmış 89-cu nöm-
rəsindən etibarən "Azərbaycan" qəzetini Üzeyir 
bəy Hacıbəyli imzalamışdır. Bütövlükdə, 1918-
20 -ci illər arasında qəzetin cəmi 443 nömrəsi çıx-
mışdır. 
"Azərbaycan" qəzetinin sentyabrın 19-da rus di-
lində çapdan çıxmış ikinci nömrəsində Şəfi bəy 
Rüstəmbəyli "Düşünmək vaxtıdır" məqaləsində 
"Daşnaksutyun" partiyasının şovinist siyasətini 
tənqid edərək yazırdı: "Bizim üçün vacibdir ki, 

erməni xalqı nəhayət "Daşnaksutyun" partiyası-
nın siyasi avantürasının məhvə məhkumluğunu 
başa düşsün, hələ nə qədər ki gec deyil, ondan üz 
döndərsin, öz qonşuları ilə səmimi və mehriban 
yaşamaq yoluna qədəm qoysun. Başqa yol onlar 
üçün daim fəlakətli olacaqdır". 
Qəzetin Gəncədə çıxmış dördüncü nömrəsinin 
Azərbaycan dilindəki səhifəsində Abid imzalı 
müəllifin "Yerini bulmuş arzular" başlıqlı geniş 
məqaləsi verilmişdir. Məqalədə 19-cu əsrin əv-
vəllərində Şimali Azərbaycan xanlıqlarının Rusi-
ya tərəfindən işğal edildiyi dövrdən başlayaraq, 
xalqın başına açılmış müsibətlərdən, Azərbaycan 
xalqının yadelli işğalçılara qarşı azadlıq müba-
rizəsindən və nəticədə öz istiqlalına nail olma-
sından bəhs olunurdu. 
Paris sülh konfransında (1919-20) iştirak etmək 
üçün Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti nümayən-
də heyətinin tərkibinə müşavir kimi "Azərbay-
can" qəzetinin redaktoru Ceyhun bəy Hacıbəyli 
də daxil edilmişdi. Qəzetin 1919-cu il 9 yanvar 
tarixli 83-cü nömrəsində Ceyhun bəy Hacıbəyli 
oxuculara müraciətində yazırdı: "Vətən və mil-
lət yolunda əlimdən gələn xidməti və öhdəmə 
düşən vəzifəmi qəzetimizin müdiri sifətilə ifaya 
məşğul ikən, vətən övladlarının xahiş və əmrinə 
müti olaraq, cahan sülh konfransına göndəril-
məklə öhdəmə daha ağır və məsuliyyətli, lakin 
müqəddəs bir vəzifə düşdü. 
Bu böyük xidməti möhtərəm arkadaşlarım ilə bə-
rabər ifa üçün Avropaya getmək lazım olduğuna 
görə, qəzetə ida-rəsi işindən müvəqqəti olaraq 
ayrılıb əziz vətənimizin istiqlalı məsələsinin istə-
diyimiz yoldakı həlli-hüsn ifasından asılı olan 
məsul vəzifəmizin haqqında var qüvvəmizlə ça-
lışacağımızı əlavə etməyi və möhtərəm oxucula-
rımıza kamali-sidq və səmimiyyət ilə xudahafiz 
deməyi özümə fərz bildim". 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti hökuməti-
nin qərar, sərəncam, fərman və digər normativ 
sənədlərinin xüsusi nəşrlərdə verilməsi "Azər-
baycan" qəzetinin səhifələrində daha çox nəzəri 
məqalələrin, Azərbaycana, həmçinin dünya və 
region ölkələrinə aid geniş xəbərlərin, oxucuları 
maraqlandıran başqa yazıların dərc edilməsinə 
şərait yaradırdı. 

(ardı gələn sayımızda)

Transxəzər marşrutu və 
Şərq-Qərb nəqliyyat dəh-
lizinin tərkib hissəsi olan 

Bakı-Tbilisi-Qars dəmir 
yolu (BTQ) daha böyük 
perspektivlərə malik la-

yihədir. Bu layihə təkcə 
Azərbaycan, Gürcüstan 
və Türkiyənin deyil, digər 
ölkələrin də iqtisadi inki-
şafı üçün geniş imkanlar 
açır. Bu fikirləri jurnalist-
lərə müsahibəsində Azər-
baycanın iqtisadiyyat 
naziri, Tranzit və Yükda-
şımalar üzrə Koordinasi-
ya Şurasının sədri Şahin 
Mustafayev deyib.
Nazirin sözlərinə görə, 
BTQ-nin çox böyük po-
tensialı var. Azərbaycan 
nümayəndə heyətinin 
martın 4-də Türkiyədə, 
eləcə də Tbilisidə keçir-
diyi görüşlərdə bu la-
yihənin vacibliyi bir daha 

vurğulanıb.
“Əsas məqsəd BTQ də-
mir yolu ilə daşınan yük-
lərin həcminin artırılması 
və mövcud imkanlardan 
daha səmərəli istifadə 
olunması yollarını araşdır-
maqdır. Nəzərə almalıyıq 
ki, BTQ ilə sərnişin daşın-
malarına da maraq böyük-
dür və bu da öz növbəsin-
də, turizmin inkişafı üçün 
geniş imkanlar yaradacaq. 
Qətiyyətlə demək olar ki, 
BTQ-nin potensialı çox 
böyükdür. Düşünürəm 
ki, birgə səylərimiz nəti-
cəsində məqsədimizə nail 
olacağıq”, - deyə Ş.Musta-
fayev vurğulayıb.

Fevralın 6-da "Kapital bazarları 
vasitəsilə maliyyələşmə, listinq 
və investisiyalar" mövzusunda 
keçirilən tədbirdə qiymətli ka-
ğızlar bazarından vəsait cəlb 
etməyin yolları, səhm və istiq-
raz emissiyasının xüsusiyyət-
ləri, eləcə də kapital bazarına 
aid digər məsələlər müzakirə 
edilib.
AZƏRTAC xəbər verir ki, təd-
birdə çıxış edən Milli Məcli-
sin İqtisadi siyasət, sənaye və 
sahibkarlıq komitəsinin sədri 
Ziyad Səmədzadə Azərbaycan 
kapital bazarlarının perspek-
tivlərindən, kapital bazarla-
rında maliyyələşmənin yolla-
rından və mövcud təcrübədən 
danışıb, kapital bazarlarının 
inkişafının mövcud vəziyyəti, 
iqtisadiyyatın inkişaf perspek-
tivində kollektiv investisiya 
mexanizmlərinin əhəmiyyəti 
və onun maliyyə bazarlarının 
inkişafının əhəmiyyətli oldu-
ğundan söz açıb.
Maliyyə Bazarlarına Nəzarət 
Palatasının baş icraçı direkto-
ru İbrahim Alışov bildirib ki, 
son illər kapital bazarlarının 
inkişafı istiqamətində atılmış 
addımlar qiymətli kağızlar ba-
zarı vasitəsilə maliyyələşmə 
üzrə geniş imkanlar yaradıb. 
O, ölkəmizdə aparılan dərin 
iqtisadi islahatların tərkib his-
səsi kimi kapital bazarlarının 
inkişaf etdirilməsi, real sekto-
run qiymətli kağızlar bazarı 
vasitəsilə maliyyələşmə təşəb-
büslərinin artırılması, sərbəst 
vəsaitlərin iqtisadiyyatın real 
sektoruna cəlb edilməsi üzrə 
zəruri tədbirlərin yerinə ye-
tirildiyini, habelə Strateji Yol 
xəritələri ilə yeni çağırışlara 
uyğun təkmilləşmə istiqamət-
lərinin müəyyən edilərək icra-
sına başlandığını bildirib. Bu 
istiqamətdə kapital bazarla-
rı vasitəsilə maliyyələşmənin 
təşviq edilməsi, listinqə çıxış 
imkanlarının genişləndirilmə-
si, xarici investorların yerli ba-
zarlara cəlb edilməsi, həmçinin 
bu sahədə şəffaflığın artırılma-
sının əhəmiyyətini vurğulayıb. 
İbrahim Alışov "Azərbaycan 
Respublikasında maliyyə xid-
mətlərinin inkişafına dair Stra-
teji Yol Xəritəsi"nin maliyyə 

bazarlarının inkişafına dair 2-ci 
strateji hədəfinin icrasının tə-
min edilməsi məqsədilə həyata 
keçiriləcək tədbirlər barədə də 
ətraflı məlumat verərək, bunun 
nəticələrindən biri kimi iqtisa-
diyyatın mühüm sektorların-
dan 5 şirkətin İPO edərək fond 
birjasında listinqə çıxmasının 
hədəfləndiyini bildirib.
Azərbaycan Respublikası Sa-
hibkarlar (İşəgötürənlər) Təş-
kilatları Milli Konfederasiya-
sının (ASK) prezidenti Məm məd 
Musayev qeyd edib ki, ölkə də 
həyata keçirilən iqtisadi islahat-
lar konfederasiyanın qarşısın-
da çox böyük vəzifələr qoyur: 
"Biznes ictimaiyyəti Azərbay-
canın uğurlarına özünə məxsus 
töhfələr verməyə ça lı şır və bu, 
dövlət başçısının iş adamları-
na etimadının bir təcəssümü 
olaraq mühüm vəzi fə kimi qə-
bul edilir. ASK əla qə lərini gün-
dən-günə genişləndirir. Ötən ay 
konfederasiya ilə Bakı Fond Birja-
sı arasında im zalanan əməkdaş-
lıq haqqında saziş 2011-2020-ci il-
lər üçün Azərbaycanda qiymətli 
kağızlar bazarının inkişafı dövlət 
proqramının icrası istiqamətində 
atılmış addımların tərkib hissəsi 
olan Listinq Məsləhət Proqramı 
çərçivəsində kapital bazarının 
inkişafına töhfə vermək məqsədi 
daşıyır", - deyə Məmməd Musa-
yev bildirib.
Qeyd olunub ki, xarici ölkələ-
rin bir çoxunda olduğu kimi, 
fond bazarlarından maliyyələş-
mə məsələsi bizim üçün də 
aktual olmalıdır. Fond baza-
rından cəlb edilmiş vəsaitlərin 
daha sərfəli olması ölkəmizdə 

də müşahidə edilir. Bundan 
əlavə, Azərbaycanın intensiv 
iqtisadi inkişafının nəticəsi ola-
raq təsərrüfat subyektlərinin 
uzunmüddətli maliyyə vəsa-
itlərinə tələbi artmaqdadır. Bu 
baxımdan fond bazarının rolu 
daha da yüksəlir.
Məmməd Musayev vurğula-
yıb ki, maliyyə təsisatlarının və 
kapital bazarlarının tənzimlən-
məsi istiqamətində Qiymətli 
Kağızlar Komissiyalarının Bey-
nəlxalq Təşkilatının təkliflərini 
reallaşdırmaq üçün təşəbbüslər 
davam etməlidir. Şəffaf və ef-
fektiv bazarların təmin edilmə-
si məqsədilə qiymətli kağızlar 
bazarına dair qanunvericilik 
bazası təkmilləşdirilməli, ba-
zar iştirakçılarının hesabatlılıq 
sistemi inkişaf etdirilməlidir. 
M.Musayev şirkətləri Listinq 
Məsləhət Proqramında iştira-
ka dəvət edərək, bildirib ki, bu 
proqram onlara yeni perspek-
tivlər və imkanlar yaradacaq.
Sonra Maliyyə Bazarlarına Nə-
zarət Palatasının Maliyyə bazar-
larına nəzarət departamentinin 
direktoru Cavid Nəzərov "Ka-
pital bazarları vasitəsilə maliy-
yələşmə", Bakı Fond Birjasının 
idarə heyətinin sədri Vüqar Na-
mazov "Listinq Məsləhət Proq-
ramı", Azərbaycan Fond Bazarı 
İştirakçılarının Assosiasiyasının 
sədri Ceyhun İbrahimov "Kapi-
tal bazarlarında investisiyalar", 
SOCAR-ın maliyyə bazarları 
üzrə məsləhətçisi Tolqa Kotan 
"Kapital bazarlarının inkişafın-
da xarici investora ehtiyac var-
mı?" mövzusunda təqdimatlar-
la çıxış ediblər.

Fevralın 15-də Heydər Əliyev 
Mərkəzində Cənub Qaz Dəhlizi 
Məşvərət Şurası çərçivəsində na-
zirlərin dördüncü toplantısı ke-
çirilib. Tədbirdə Cənub Qaz Dəh-
lizinin iştirakçısı olan ölkə lə rin 
energetika nazirləri və müxtə lif 
qurumların təmsilçiləri, o cümlə-
dən Avropa Komissiyasının enerji 
birliyi üzrə vitse-prezidenti, Məş-
vərət Şurasının həmsədri Ma roş 
Şefçoviç iştirak etmişdir. Azər bay-
can Respublikasının Prezidenti İl-
ham Əliyev iclasda çıxış etmiş dir. 
Bununla əlaqədar olaraq, AzTV-
nin “Bizim planet” verilişi Azər-
baycan Respublikası Milli Məclisi-
nin komitə sədri, akademik Ziyad 
Səmədzadəni, Prezident yanında 

Dövlət İdarəçilik Akade miyasının 
professoru, siyasi elm lər doktoru 
Elçin Əhmədovu və BP şirkətinin 
vitse-prezidenti Bəx tiyar Aslan-
bəylini studiyaya dəvət edərək, fi-
kir mübadiləsi aparmış dır. Həmin 
müzakirəni diq qətinizə çatdırırıq.
Aparıcı Rufiz Qonaqov: Məlum 
olduğu kimi, Bakıda Cənub Qaz 
Dəhlizi Məşvərət Şurası çər çi-
vəsində nazirlərin IV toplan tısı 
keçirildi və bu toplantıda Azər-
baycan Respublikasının Prezi-
denti cənab İlham Əliyev iştirak 
etdi, geniş nitq söylədi. Prezident 
İlham Əliyev enerji layihələri, xü-
susilə də 1990-cı illərdən etibarən 
əsası ümummilli lider Heydər 
Əliyev tərəfindən qoyulan “Əs-
rin müqaviləsi” və ondan sonrakı 
dövrdə gedən proseslər, bu gün 
bu prosesdə iştirak edən dövlətlər 
- Gürcüstan, Türkiyə, Yunanıstan, 
Bolqarıstan, Albaniya və İtaliya nın 
adını çəkdi, bir sıra ölkələrlə im-
zalanmış müqavilələri qeyd etdi, 
eləcə də Azərbaycanın enerji, neft, 
qaz layihələri, Cənub Qaz Dəhlizi 
layihəsinə qədərki müddət və bu 
layihənin əhəmiyyəti və bundan 
əvvəlki layihələrin tarixi haqqında 
danışdı.
Mən istərdim ki, Ziyad müəllim, 
ümumiyyətlə Cənub Qaz Dəhli-
zi layihəsi və Məşvərət Şurasının 
IV toplantısının Azərbaycan üçün 
əhəmiyyəti ilə bağlı fikirlərinizi 
eşidək.
Ziyad Səmədzadə: - Əvvəla, mən 
çox təşəkkür edirəm ki, qlo bal-
laşan dünyada ən böyük layi hə-
lərdən biri ilə əlaqədar belə bir 
söhbətə məni də dəvət etmisiniz 
və siz haqlı olaraq bildirdiniz ki, 
bu layihələrin əsası 90-cı illərin 
əvvəllərində qoyulub. 
Mən Heydər Əliyevin 1994-cü ildə 
Gülüstan Sarayında “Əsrin müqa-
viləsi”nin imzalanması mərasi-
mində dediyi bir fikri istərdim ki, 
sizlərə çatdırım.
“Müqavilə ikitərəfli hərəkət 
olan yola bənzəyir. Gərək hər 
iki tərəf eyni sürətlə hərəkət et-
sin. Şübhəsiz ki, burada xarici 
neft şirkətlərinin üzərinə çox 
böyük vəzifələr düşür. Ümidvar 
olduğumu bildirmək istəyirəm 
ki, həmin şirkətlər və onların 

mənsub olduğu ölkələrin dövlət 
orqanları bu müqavilənin həyata 
keçirilməsi üçün vaxtında lazımi 
tədbirlər görəcəklər. Azərbaycan 
Respublikasının üzərinə düşən 
vəzifələr daha çətin, daha ağırdır. 
Bilirsiniz ki, Azərbaycan iqtisa-
diyyatı ağır böhran içərisindədir. 
Neft sənayesində də böyük çə-
tinliklər yaranmışdır. Məhz bu 
böhrandan çıxmaq, Azərbaycan 
iqtisadiyyatını inkişaf etdirmək, 
xalqımızın rifahını qısa müddət-
də lazımi səviyyəyə qaldırmaq 
üçün hamı əl-ələ verib, müqavi-
lə nin həyata keçirilməsinə çalış-
malıdır.
Mən, Azərbaycan Respublikası-
nın Prezidenti kimi bu müqavi-
lənin imzalanmasına qərar ve rə-
rək, öz məsuliyyətimi hiss edirəm 
və sizə söz verirəm ki, onun həya-
ta keçirilməsi üçün əlimdən gələ-
ni əsirgəməyəcəyəm.”
Baxın, 94-cü ildə - Azərbaycan-
da iqtisadi böh ran yaşandığı, ic-
timai-siyasi sabit liyin o qədər də 
yüksək olmadığı bir şəraitdə ulu 
öndər Heydər Əliyev nə qədər bö-
yük ümidlə gələcəyə baxır. Çün-
ki bilirdi ki, “Əsrin müqaviləsi” 
Azərbaycan xalqının milli maraq-
larına cavab verən bir layihədir, 
çətinliklər olsa da, biz onun öhdə-
sindən uğurla gələcəyik. 24 il ke-
çib, bu gün Azərbaycanın uğurları 
göz qabağındadır. O zamanlar xa-
rici, eyni zamanda, daxili təzyiqlər 
vardı, lakin Azərbaycan dövləti 
bu imtahandan şərəflə çıxdı və bu 
gün müstəqil Azərbaycan dövləti 
dünyanın ən iri qlobal layihələri-
nin iştirakçısıdır.
Keçilən yola nəzər salsaq, qətiyyət-
lə deyə bilərik ki, bu yol çox çətin, 
lakin şərəfli yol olub. Son on beş 
il ərzində Azərbaycan iqtisadiyya-
tına 230 milyard dollar investisiya 
qoyulub, amma 90-cı illərin əvvəl-
lərində Azərbaycanda investisiya 
mühiti yox idi. Bu əlverişli mühiti 
Heydər Əliyev yaratdı, ölkədə qa-
nunvericilik bazası yaradıldı, dün-
ya təcrübəsi öyrənildi, ölkə rəhbəri 
çoxsaylı dünya ölkələrinə səfərlər 
etdi, müstəqilliyimizin möhkəm-
ləndirilməsi üçün möhkəm əsaslar 
yaradıldı: alternativ neft marşrut-
ları, alternativ qaz kəmərləri çəkil-
di və onlar bu gün uğurla fəaliy-

yət göstərir. Bakı-Tbilisi-Ceyhan 
bo ru kəməri bunların içərisində 
müs təsna yer tutur. İlk növbədə 
istehsal olunan, hasil edilən nefti 
dünya bazarlarına çıxarmaq lazım 
idi. Bunun üçün dünya ölkələri 
ilə danışıqlar aparıldı, Azərbay-
can-Türkiyə, Azərbaycan- Gür-
cüs tan dostluğunun inkişafı is-
tiqamətində düzgün və cəsarətli 
addımlar atıldı, üç dövlətin işti-
rakı ilə Bakı-Tbilisi-Ceyhan boru 
kə məri, Bakı-Supsa kəmərləri 
çəkil di. H.Əliyevin dediyi kimi, 3 
dənizin əfsanəsini reallığa çevirdi. 
Yəni, demək istəyirəm ki, keçilən 
yol çox şərəflidir. Bu illər ərzində 
Azərbaycan özünün enerji siyasə-
tini artıq müəyyənləşdirib. Əgər 
bir dövlətin ener ji siyasəti düz-
gündürsə, onu qa baqda o qədər 
də ağır çətinliklər gözləyə bilməz. 
Azərbaycan özünün dü şünülmüş 
enerji təhlükəsizliyi strategiyası-
nı, enerji siyasətini ha zırlayıb və 
onu uğurla real laşdırır. Bu gün 
Azərbaycan qlobal enerji təhlükə-
sizliyinin təminatçılarından birinə 
çevrilib. Avropa öl kə lərinin xeyli 
hissəsi Azərbaycan qazının üçdə 
bir hissəsini, bəzi ölkələr isə 40 fa-
izini Azərbaycan hesabına ödəyir. 
Bu toplantı da, ilk növbədə Azər-
baycanın uğurlu siyasətinin mən-
tiqi nəticəsidir. Üç-dörd ölkəni 
ilk dəfə iştirakçılar təmsil edirdi. 
Görün, nə qədər Avropa ölkəsi bu 
təşəbbüsə qoşulub və müşavirədə 
çıxış edənlərin hər biri necə böyük 
sevinclə, minnətdarlıqla Azərbay-
can dövlətinin apardığı enerji si-
yasətinin uğurlu olmasını, nəinki 
bizim üçün, Avropa üçün, həm 
də dünya üçün böyük əhəmiyyət 
kəsb etdiyini vurğuladılar. Mən 
əminəm ki, bu layihələr, Cənub 
Qaz Dəhlizinin uğurla həyata ke-
çirilməsi Azərbaycanın iqtisadi 
inkişaf imkanlarını genişləndirə-
cək, Azərbaycan dünyada sözünü 
deyən, öz nüfuzunu gündən-günə 
artıran bir dövlət kimi tanınacaq-
dır.
Aparıcı: Tamamilə haqlısınız, Zi-
yad müəllim. Doğrudan da, 1994-
cü ildə ümummilli lider Heydər 
Əliyev “Əsrin müqaviləsi”ni im-
zalayarkən Azərbaycanda çox 
gərgin anlar idi, bəziləri hətta bu 
kontraktların kağız üzərində qa-

lacağını qeyd edirdilər. Amma za-
manla bizim TANAP, TAP və daha 
böyük neft-qaz layihələrimiz im-
zalandı. Cənab Prezident də qeyd 
etdi ki, 2015-ci ildə Azərbaycanda 
Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şu-
rasının yaradılması təşəbbüsü irəli 
sürüldü və bundan sonra Cənub 
Qaz Dəhlizi layihəsi ilə bağlı pro-
seslər başladı. Bu proseslər başla-
yan zaman Gürcüstan və Türkiyə 
Azərbaycanın tərəfdaşı idisə, indi 
artıq Azərbaycan Avropanı, eyni 
zamanda, Asi ya nı özündə birləş-
dirir. Bu mə sə lə yə istərdim müna-
sibətinizi bil dirəsiniz.
Elçin Əhmədov: - Azərbaycanın 
təşəbbüsü ilə reallaşan enerji la-
yihələrinə qiymət verərkən, bu 
artıq region üçün deyil, ümu-
miyyətlə dünya üçün mühüm 
əhəmiyyət kəsb edir. Artıq Xəzər 
dənizinin enerji ehtiyatlarının 
şaxələndirilməsi siyasəti həyata 
keçirilir. 94-cü ildə imzalanmış 
“Əsrin müqaviləsi” XX əsrin neft 
kontraktı kimi qiymətləndirilirsə, 
artıq Cənub Qaz Dəhlizi, xüsusilə 
də “Şahdəniz-2” XXI əsrin irimiq-
yaslı layihəsi kimi dəyərləndirilir. 
Bu dəhliz dörd əsas elementdən 
ibarətdir ki, bu “Şahdəniz-2”, Cə-
nub Qaz kəməri, TANAP və TAP 
layihələridir. 
İkincisi, biz qeyd edirik ki, Cə-
nub Qaz kəmərində işlər 95 faiz 
icra olunubdur, TANAP layihə-
sinin real laşması ilə isə Azərbay-
can həm özünün, həm Avropanın 
ener ji təhlükəsizliyinə bir töhfə 
verəcəkdir. Burada da işlər 95 faiz 
ye kunlaşıb və nəhayət, sonuncu, 
artıq Xəzər dənizini Adriatik dəni-
zi ilə birləşdirən TAP layihə sində 
Azərbaycanın payı 20 faiz dir, 
amma buna baxmayaraq, Azər-
baycandan asılı olan işlər artıq gö-
rülmüşdür və bu layihələr Azər-
baycanın qlobal miqyasda həyata 
keçirdiyi layihələr kimi qiymətlən-
dirilməlidir. Azərbay ca nın təşəb-
büsü ilə həyata keçirilən enerji la-
yihələri regionun ener ji xəritəsini 
artıq dəyişmişdir və mavi yanacaq 
ehtiyatları 2,6 tril yon kubmetr 
həcmində qiy mət ləndirilir və bu, 
çox mühüm əhə miyyət kəsb edir. 
Azərbaycan yüz il ərzində həm 
özünün, həm də Avropanın enerji 
təhlükəsizliyinə öz töhfəsini verə-
cəkdir. Bakı-Tbilisi-Qars layihəsi-
nin də adını qeyd etmək lazımdır. 
Çünki bunlar, heç şübhəsiz, bir-bi-
ri ilə əlaqəlidir və tarixi İpək Yolu-
nun bir tərkib hissəsidir. Bakı-Tbi-
lis-Qars, eyni zamanda, Şərq-Qərb 
Nəqliyyat Dəhlizinin bir elemen-
tidir və bü tün bunlar onu göstərir 
ki, bu gün Azərbaycan regionun 
enerji və nəqliyyat dəhlizini də-
yişən bir faktor kimi dünyada öz 
sözünü deyir.
Aparıcı: Bəxtiyar müəllim, cə-
nab prezident öz çıxı şında qeyd 
etdi ki, 1994-cü ildə Azərbaycan 
BP-nin rəhbərliyi ilə, dünyanın 
aparıcı neft şirkətlərinin birgə iş-
tirakı ilə bu konsorsiumu, müqa-
viləni imzaladı və bu müqavilənin 
müddəti 2050-ci ilə qədər uzadıl-
dı. 1994-cü il Azərbaycanda və 
dünyada neftin inkişafı tarixində 
dönüş deməkdir. Mən istərdim 
ki, ümumiyyətlə, BP şir kətinin vit-
se-prezidenti olaraq, bu prosesdə 
BP-nin rolu, Azərbaycanın uğur-

ları və həyata ke çirilən bu böyük 
layihələrin dünya miqyasında əhə-
miyyəti mə sələlərinə öz münasibə-
tinizi bil dirəsiniz.
Bəxtiyar Aslanbəyli: - 1994-cü ildə 
“Əsrin müqaviləsi” imzalananda 
onun etibarlılıq müddəti 30 illik 
nəzərdə tutulmuşdu və 2024-cü 
ilə qədər sazişin qüvvədə olmağı-
na baxmayaraq, ötən il 14 sentyabr 
tarixində bu sazişin müddəti 2049-
cu ilin 31 dekabrına qədər uzadıl-
dı. Bu illər ərzində layi hə uğurla 
həyata keçirilmişdir, la kin bu la-
yihənin potensialı, neft resursları-
nın zənginliyi hər iki tərəfdə belə 
bir ehtiyac yaratdı ki, müqavilənin 
müddəti uzadılsın və uzadılmış 
müddətdə yeni in vestisiyalar cəlb 
olunsun, layihə nin effektivliyi, 
səmərəliliyi daha da artırılsın. 
Rəqəmlər reallığı daha açıq şəkil-
də ortaya qoyur. Bu illər ərzində 
Azəri-Çıraq-Günəşli yatağına təq-
ribən 33 milyard dollar kapital, 
investisiya qoyulub və bu layihə 
nəticəsində 125 milyard dollar 
mənfəət əldə edilib. Bu, digər 
əməliyyat məsrəflərini, ödənilən 
vergiləri nəzərə almadan, bilava-
sitə mənfəət neftinin ölkə üçün 
olan faydasıdır.
Hasil edilən neft həcminə gəldik-
də, 3,3 milyard barrel neft hasil 
olunub. 32 milyard kubmetr səmt 
qazı təmənnasız olaraq dövlətə 
təhvil verilib və artırılmış müd-
dətə baxdıqda, 2050-ci ilə qədər 
təxminən 40 milyarda yaxın yeni 
investisiyanın qoyulması nəzərdə 
tutulub. Təqribən çıxardığımız 3 
milyard barrelin həcmində də yeni 
neft ehtiyatlarının hasilatı nəzərdə 
tutulub ki, bu da, sözsüz ki, həm 
ölkə iqtisadiyyatı, həm qeyri-neft 
sektorunun inkişafı, ümumilikdə, 
ölkənin inkişafı üçün çox əhəmiy-
yətli bir rola malikdir.
“Əsrin müqavilə”sinin xüsusilə 
vacib əhəmiyyəti yalnız bu ya-
taqla bağlı deyil, ümumilikdə, 
Azər baycanın enerji potensialının 
dünya bazarlarına açılmasındadır. 
Çünki imzalanan bu müqavilələr 
arasında ilki “Əsrin müqavi lə-
si”dir. Azəri-Çıraq-Günəşli yatağı 
və bundan sonra yeni müqavilələr 
imzalamaqla, artıq dünyanın 
enerji xəritəsində Azərbaycanın və 
Xəzərin də adı daha tez-tez çə kil-
məyə başladı. 
Ötən il əhəmiyyətli enerji hadi sə-
lərindən biri də Azərbaycan neft 
tarixində 2 milyard ton neftin ha-
sil edilməsi idi. Əslində, 2 milyard 
ton neftin hasil edilməsi sadəcə bir 
rəqəm deyil. Bu, ölkəmizin dün-
ya neft tarixində tutduğu rolun 
bir növ əsas göstəricilərindən biri 
idi ki, biz bununla yalnız enerji 
xəritəsində yerimizi tutmamışıq, 
eyni zamanda, tarixin müxtəlif 
mərhələlərində kifayət qədər əhə-
miyyətli enerji mənbə lərindən biri 
olmuşuq. Cənub Qaz Dəhlizinə 
gəldikdə isə, ümu miyyətlə, Cənub 
Qaz Dəhlizi və “Şahdəniz-2” la-
yihəsi birlikdə dünya neft və qaz 
tarixində həyata keçirilən ən bö-
yük layihələrdir. 
Bu il artıq TANAP boru kəməri 
üzrə Şahdəniz qazının Türkiyəyə 
çatdırılması nəzərdə tutulub. Ar-
tıq 18-ci ildir, beş il ərzində bu 
layihə cədvəldən əvvəl və ilkin 
nəzərdə tutulmuş büdcədən az 

vəsait xərcləməklə həyata keçirilir. 
Yəni, kifayət qədər effektli dir. Bu 
effektivliyin təmin olunmasında 
da, təbii ki, icraçıların fəaliyyəti ilə 
yanaşı, dövlətlərin və dövlət başçı-
larının verdiyi xüsusi dəstəyin bö-
yük rolu vardır. Məşvərət Şurası 
kimi iclasların xüsusi əhəmiyyəti 
isə ondan ibarətdir ki, bu tədbir-
lərdə layihələrin icrası, layihələ-
rin yerinə yetirilməsi ilə bağlı he-
sabatlar dinlənilir, mövcud olan 
problemlərin ali sə viyyədə - na-
zirlər səviyyəsində və Azərbaycan 
dövlət başçısı sə viyyəsində dinlə-
nilməsi, proble min aradan qaldı-
rılması üçün la zımi siyasi dəstəyin 
verilməsi mə sələləri həll edilir. 
Məhz bu siyasi dəstəyin nəticəsi-
dir ki, layihə beş ildir davam edir, 
hələ bundan sonra da - 2020-ci ilə 
qədər davam edəcək.
Aparıcı: Cənab Prezident İlham 
Əliyev öz çıxışında da qeyd etdi 
ki, 2007-ci il bizim tariximizdə mü-
hüm il idi, çünki Azərbaycan ilk 
dəfə qaz ixracatçısı olurdu. O vax-
ta qədər əgər neft müqavilələrin-
dən söhbət gedirdisə, Ba kı-Tbilisi-
Ərzurum qaz kəmərinin açılışından 
sonra, demək olar ki, Azərbaycan 
qazı Gürcüstan və Türkiyə bazarla-
rına ixrac olunmağa başladı. Bu gün 
Xəzərin  enerji ehtiyatlarının dünya 
üçün, eləcə də Avropanın təhlükə-
sizliyində yeri və rolu mə sələsi çox 
önəmli məsələdir. Mən istərdim ki, 
siz bu məsələlərə də münasibət bil-
dirəsiniz.
Ziyad Səmədzadə: Bəxtiyar müəl-
lim kifayət qədər konkret faktlarla 
çox vacib məsələlərə toxundu. Biz 
gərək öz tariximizi həmişə qürurla 
xatırlayaq. Azərbaycanda sənaye 
üsulu ilə ilk neft çıxarılıb. Bu fakt 
dünyada bizim uğurlarımızı, neft 
siyasətində rolumuzu göstərir. 
Azərbaycanda 1970-ci ildə 1 mil-
yard ton neft çıxarılanda, ulu ön-
dər Heydər Əliyev respublikanın 
rəhbəri idi və çox mənalı bir çıxış 
etdi. Tədbirdə çoxsaylı nüfuzlu 
qonaqlar da iştirak edirdi. Sovet 
dövlətinin iqtisadi qüdrətinin art-
masında Azərbaycan mühüm rol 
oynayırdı. Azərbaycan SSRİ-nin 
neft bazasının yaranmasına çox 
kömək etdi, faşizm üzərində qə lə-
bənin əldə olunmasında müstəsna 
rol oynadı. Azərbaycan bu gün 
müstəqil dövlətdir. Bizim müs tə-
qil dövlətimizin uğurlu siyasəti-
nin nəticəsidir ki, dünya neft-qaz 
siyasətində tarixi dönüş nöqtələri-
ni yaratmışıq. 
XX əsrin əvvəllərində Azərbaycan 
dünya neft istehsalının 50 faizini 
verirdi, amma arxiv materialları-
nı görəndə adam dəhşətə gəlir ki, 
bizim neft sənayesinin vəziyyəti 
necə idi, bizim neftçilər hansı çə-
tinliklərlə bu nefti hasil edirdilər.
Bu gün Azərbaycan neft sənayesi-
nin yenidən qurulması ən müasir 
texnologiyalara əsaslanır. Ona gö-
rə də biz qürur hissi keçiririk ki, 
Azərbaycan dövləti bu kimi bey-
nəlxalq iclasların, müşavirələrin 
təşəbbüskarıdır.
Koordinasiya - əlaqələndirmə mə-
sələsi çox çətin məsələdir. Əvvəl 
burada üç dövlət idi, indi artıq 
dövlətlərin, ölkələrin sayı artır, 
bunların arasında əlaqələndirmə 
məsələlərinin həlli adi məsələ de-
yildir. Burada, ilk növbədə mil-

Qarşıdakı onilliklərdə Azərbaycan dünya bazarlarına enerji ehtiyatlarının etibarlı, uzunmüd-
dətli təchizatçısı olacaq. Bu gün Azərbaycan nefti bəzi Avropa ölkələrinin neft istehlakının 

üçdə biri və ya daha çox, hətta 40 faizini təşkil edir və Azərbaycan öz qaz ehtiyatları ilə Avropa 
bazarına daxil olmağa hazırdır. 
Cənub Qaz Dəhlizi enerji təhlükəsizliyi layihəsidir və biz milli təhlükəsizlikdən danışarkən, əl-
bəttə ki, hazırda enerji təhlükəsiz liyi ən vacib elementlərdən biridir. Cənub Qaz Dəhlizi ener-
ji şaxə ləndirilməsi layihəsidir. Bizdə bu marşrutların və mənbələrin şaxələndirilməsidir. Bu, əsl 
şaxələndirilmədir, çünki yalnız mar şrutların şaxələndirilməsi bizimkindən bir qədər fərqlidir. 
Cənub Qaz Dəhlizi enerji sahəsində əmək daşlıq layihəsidir və əməkdaşlığın necə olmalı old-
uğunu göstərir. Əməkdaşlıq yalnız o za man mümkündür ki, bütün tə rəf lər ondan faydalansın. Bu 
sə bəbdən başlanğıcda bizim əsas məqsədimiz istehsalçılar, tranzit ölkə və istehlakçılar arasında 
yax şı balansın tapılmasıdır. Yalnız bu halda biz uğur qazana bilərik və layihənin uğurlu icrası 
bizim doğ ru yolda olduğumuzu göstərir. 

(Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurası çərçivəsində nazirlərin IV toplantısında 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin çıxışından)


